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گفت وگو

به خاطر فریوسفی اجرایمان را لغو کردیم
مروری بر تمام ربناهای اجرا شده

|  رضا نامجو |    روزنامه نگار ||  مجيد احمدي |   خبرنگار |

آرش گوران، رهبر جوان ارکس��تر فیلارمونیک 
تهران چندی پیش ورک شاپی را در فرهنگسرای 
بهمن برگزار ک��رد. او که طبق گفته خودش علاقه 
چندانی به تدریس ندارد، ضمن اعلام علاقه مندی 
ب��رای انتق��ال آنچ��ه آموخته ب��ه آهنگس��ازان و 
علاقه مندان، درب��اره فعالیت های اخیر ارکس��تر 
فیلارمونیک تهران و لغو کنس��رت این ارکستر در 
خردادماه س��خنان جالبی دارد.  به منظور واکاوی 
آنچه در ورک شاپ گوران اتفاق افتاده و همچنین 
کم وکیف فعالیت های اخیر ارکستر فیلارمونیک، با 
این آهنگساز و رهبر ارکستر گفت وگویی انجام داده 

که در ادامه می خوانید: 
 در آغ�از کلام پیرام�ون برگزاری ورک ش�اپ 
اخیرتان در فرهنگسرای بهمن صحبت کنید. 
آیا بینش درس�تی درمورد برگ�زاری این گونه 

ورک شاپ ها در کشور ما ایجاد شده است؟
نمی دانم چنین ورک شاپ هایی تاکنون در ایران 
برگزار شده یا خیر و اگر برگزار شده نمی دانم بینش 
درستی نسبت به آنها انجام شده یا نه اما ورک شاپ 
آخری که من در فرهنگسرای بهمن داشتم، اساسا 
درمورد ارتباط دوره های مختلف موس��یقی با هم، 
تمبر و ماتریال های یک اثر موسیقایی و تفاوت های 
آنها در دوره ه��ای مختلف و همین طور بررس��ی 
ایدئولوژی هایی که در آثار مختلف وجود داش��ته و 
تفاوت های آنه��ا در تمبر و بافت صدادهندگی آنها 
)و اگر اث��ر دارای  هارمونی ب��ود،  هارمونی آنها( بود. 

از لحاظ فرم نی��ز آنالیزهای 
دقیقی از آثار مختلف کورال 
انجام دادیم. قطعات ارکسترال 
را با پارتیتورهای مختلفش به 
لحاظ فرم،  هارمونی، ساختار 
بافت و موزیکالیته آنها مورد 
آنالیز قرار دادی��م. درباره این 
صحبت ش��د که اساس یک 
اث��ر موس��یقایی چگونه باید 
به اجرا و کیفیت درس��تی از 
صدادهندگ��ی ی��ا موزیکاله 
برس��د و بررس��ی این که چه 
ماتریال های��ی در ی��ک اث��ر 

وجود دارد که باید برای رسیدن به کیفیت درست 
صدادهندگی به آنها دقت و توجه شود.  

بازخورد برگزاری این کارگاه به شما برگشت؟
فیدب��ک این ورک ش��اپ قطع��ا بای��د در مرور 
زمان خود را نش��ان دهد.  باید ببینیم کس��انی که 
در این ورک ش��اپ ش��رکت کردند در جایگاه ها و 
پرفورمنس های مختلف چگون��ه عمل می کنند. 
رویکرد م��ن در ای��ن ورک ش��اپ ها این ب��ود که 
ایدئولوژی و بینش و نگاه موزیسین هایی که در آن 
ورک شاپ شرکت کردند به موسیقی طور دیگری 
شود. پاسخ به این سوال که این کارها تا چه حد نمود 
و فیدبک خواهد داشت نیازمند گذر زمان و توجه 
به آینده کاری موزیس��ین هایی اس��ت که در این 

ورک شاپ شرکت کرده بودند. 
 چه نکات محتوای�ی در این ورک ش�اپ مورد 
توجه شما قرار داشت؟ سبک شناسی و مطالعه 

دوره ای در این زمینه تبیین شد؟
به موس��یقی دوره باروک و جامعه شناس��ی آن 
دوران، به موس��یقی دوره رمانتیک، به ادبیات آن 
دوران و به تأثیر هنرهای دیگر مثل نقاش��ی در آن 
دوران و ب��ه موازی بودن هنرهایی مثل موس��یقی 
و نقاش��ی یا جنبش های هنری ک��ه در آن دوران 
به وج��ود آمده بود )به عنوان مثال جنبش��ی مثل 
رمانتیسیسم و خیلی از جنبش های دیگر( توجه 

داشتیم و آنها را بررسی کردیم.  
آیا باتوجه به زمینه مطالعاتی موردنیاز در میان 
آهنگسازان موسیقی کلاسیک این دوره ها را 

ادامه خواهید داد؟
حقیقتا علاق��ه چندانی به تدریس ن��دارم و به 
این نظر معتقدم که در سکوت یک اثر موسیقایی 
را روی صحنه ببرم )چه اج��رای یک اثر از خودم و 
چه اجرای یک اثر از آهنگساز دیگر(. البته به این 
موضوع واقفم که تدریس ویژگی ها و خصلت های 
خ��ودش را دارد، از آنجایی ک��ه علاقه مندم موارد 
نوین��ی را که در موس��یقی با آن مواجه ش��دم در 
اختیار علاقه مندان به این نوع نگرش بگذارم )البته 
اگر چیزی در این بین آموخته باشم!( اگر چیزی را 
در دست داشته باشم از آموختنش به دیگران دریغ 

نخواهم کرد.  
از اجراهایتان در ارکستر فیلارمونیک تهران 

چه خبر؟ ظاهرا یکی از اجراهایتان اخیرا لغو 
شد. دلیل لغو چه بود؟

ما بنای اجرای کنسرتی را در خردادماه داشتیم 
که متاسفانه به خاطر اتفاق ناگواری که برای پدرام 
فریوسفی )کنسرت مایس��تر این ارکستر( افتاد، 
کنسرت لغو شد. البته علت لغو شدن این کنسرت 
این بود که پدرام فریوسفی اثری را به نام سولیست 
با ارکستر همراهی می کرد و به لحاظ تعهد عاطفی، 
دوستی و هنری ما متعهد بودیم این کنسرت را لغو 
کنیم و به لحاظ هنری و فنی هم قاعدتا سولیست 
یک اثر اهمیت بسیار ویژه ای دارد بنابراین مجبور 

شدیم کنسرت را لغو کنیم.  
 باتوجه به دوستی که با پدرام فریوسفی دارید، 
وضع جسمی این هنرمند به چه صورتی است؟ 

آیا با ارکستر تمرین می کند؟
خدا را ش��کر، الان حال پدرام فریوس��فی رو به 
بهبود اس��ت و همچنان در ارکس��تر حضور دارد. 
برای��ش آرزوی بهبودی س��ریع تر را داریم. پدرام 
فریوسفی الان در ارکستر حضور دارد و همچنان 
با سکشن ویالن ها مش��غول به تمرین است. خود 
این امر علاقه پدرام فریوس��فی و احساس عرق او 
به ارکستر فیلارمونیک تهران و همین طور علاقه 

ارکستر فیلارمونیک به او را می رساند.  
دور جدید تمرین هایتان آغاز شده؟

ارکس��تر فیلارمونیک تهران دو هفته است که 
دور جدید تمرین های خودش را آغاز کرده. این بار 
با رپرتواری بس��یار متفاوت 
و البت��ه رویک��ردی متفاوت 
و تمرینات��ی جدی��د. مث��ل 
هر سال رپرتوار جدیدی را به 
مخاطبانمان عرضه خواهیم 

کرد.  
 ارایه رپرتوارهایی با چینش 
خاص که در پ�اره ای موارد به 
نظر متع�ارض می آیند، یک 
کار عامدانه از سوی شماست.  

دراین باره صحبت کنید. 
رپرتوارهای ارکستر به جز 
کنس��رتی که با خانم اوگاوا، 
سولیس��ت بین المللی ژاپنی داشتیم تا امروز پیرو 
قوانین روتین رپرتوارهای دنیا نبوده است. اساسا من 
به تناقض در رپرتوار معتقدم. از سوی دیگر سعی 
من همواره ای��ن بوده که در رپرتوارهای ارکس��تر 
کانسپتی را دنبال کنم و ماتریال هایی که از قطعات 
مختلف دارم طی آن کانسپت چینش کنم. به نظر 
من کش��ف روابط برای مخاط��ب می تواند جذاب 

باشد.  
 بنابراین در اجرایی که در ماه های آینده منتظر 

آن هستیم هم این نگاه را به کار دارید...  
این بار هم رپرتواری را با یک کانسپت مشخص 
و شاید معناهای مش��خص در کنار هم چیده ام و 
امیدوارم بتواند نفوذ همیش��گی را در جان و روح و 

ذهن شنونده هایمان داشته باشد.  
 زمان دقیقی برای اجرا انتخاب کرده اید؟

امیدوارم با همکاری تالار وح��دت هرچه زودتر 
رپرتوارم��ان را روی صحن��ه ببرم. ب��ا این توضیح 
که رپرتوار بس��یار س��نگینی اس��ت، چه به لحاظ 
موزیکالیته، چه به لحاظ تفسیر و معنا و محتوا و چه 
به لحاظ تکنیک نوازندگی. امیدواریم اواخر شهریور 

یا اوایل مهرماه روی صحنه برویم. 
 آیا در اجرای پیش رو آثار تصنیف شده توسط 

هنرمندان داخلی را هم اجرا خواهید کرد؟
تا ام��روز رپرتوارهای اجرا ش��ده در ارکس��تر ما 
متعلق به هنرمندان غربی بوده. البته ذکر این نکته 
لازم اس��ت که موس��یقی یک زبان جهانی است و 
نمی شود آن را مختص یک جغرافیای خاص فرض 
کرد. ارکس��تر فیلارمونیک تهران رپرتوارهایی از 
آهنگس��ازان مختلف مدرن که هم اکنون هم زنده 
هستند مثل تورو تاکیمیتسو و اسوالدو گولیخف را 
اجرا کرده است. استقبالی هم که در ایران از شنیدن 
این آثار ش��د، خیره کننده بود و مرا مجاب کرد که 
نباید موسیقی را مختص یک جغرافیای خاص کرد.  
پس این نگاه جهانی در ارکس�تر فیلارمونیک 
وج�ود دارد و فع�لا نبای�د انتظار اج�رای آثار 

هنرمندان معاصر خودمان را داشته باشیم؟!
البته در ذهنم هست آثار آهنگسازان معاصر ایران 
را هم اجرا کنیم اما می ش��نوم که در ارکسترهای 
مختلف آثار آنها اجرا می شود و از سوی دیگر از این 

موضوع خوشحالم.  

دعاي ربنا و خصوصیات آن
دع��اي ربنا با صدای محمدرضا ش��جریان؛ ش��امل ۴ 
دعا از آیات قرآن مجید اس��ت که همه با عبارت ربنّا آغاز 
می شوند.  این اثر در تیرماه سال ۱۳۵۸ ضبط شده است 
بنا به گفته او، انگیزه اصلی از خواندن این دعا، تدریس آن 
به دو هنرجو بوده است. ش��جریان این دعا را در دستگاه 
سه گاه خوانده و با مرکب خوانی )مدولاسیون یا راه گردانی( 
سری به دستگاه ها و آوازهای دیگر ردیف موسیقی ایرانی 
ازجمله آواز افشاری و گوشه عراق )صبا( می زند و با مهارت 
برمی گردد. ربنا در نواری که محمدرضا شجریان به نام »به 

یاد پدر«  ضبط کرده، منتشر شده  است. 
سالیان  سال مردم ایران این دعا را شنیدند و با آن افطار 
کردند و روزه گش��ودند اما این فرصت از آنها گرفته شد و 
هرچه انتظار بیشتر شد، اثر از بازگشت این دعا بر سفره ها 
کمتر و کمرنگ تر شد.  با این وجود و بعداز گذر از روزهای 
ممنوعیت و با تغییر دولت، مردم انتظار داشتند این دعا را 
بار دیگر بشنوند و رسانه ها نسبت به پخش آن اقدام کنند. 
این اتفاق افتاد اما نه با صدای محمدرضا شجریان که این 
بار با صدای خواننده های مختلف دیگری به گوش مردم 

رسید. 
اما مردم، تش��نه همان صدایی بودند که ازسالهای دور 
شنیده بودند و کودکی ش��ان را با آن سپری کرده بودند. 
در دهمین دوره انتخابات و پس از جریان��ات بعد از آن و 
اتفاقاتی که افتاد خود شجریان طی نامه ای به صداوسیما 
اعلام کرده بود که ربنای او را پخش نکنند. ش��جریان به 
دلیل رعای��ت نکردن حق��وق مؤلف از پخ��ش بی اجازه 
آثارش به این شکایت اقدام کرد.  این ماجرا تا ماه مبارک 
رمضان سال گذشته ادامه داش��ت. در آن زمان شجریان 
»ربنا« و »مناجات افش��اری« خود را ب��ه ملت ایران تقدیم 
و تأکید کرد حساب این دو اثر از بقیه آثارش جداست.  و 
در ادامه اجازه پخش آن را به صورت خاص به این رس��انه 
به صورت مشروط داد.  اما معاون وقت صدای رسانه ملی 
پس از این اتف��اق اجازه پخش ربنا را حت��ی به رادیو هم 
نداد.  بدین ترتیب مردم از شنیدن صدای استاد شجریان 
محروم شدند. این ممنوعیت تا جایی پیش رفت که پخش 
صدای اس��تاد آوازایران در تمامی شبکه ها جزو خطوط 
قرمز شد و دیگر کسی صدای او را از هیچ شبکه ای نشنید 
حتی آگهی های بازرگانی که صدای ربنا زیر صدای آن بود 

نیز ممنوع اعلام شدند. 
این دعا در کنار مناجات افشاری به جهت ارتباط برقرار 
کردن با سطوح و اقشار مختلف جامعه، انگیزه ای شد برای 
برخی از خوانندگان که با اجرای آن چنگ به دل مردمی 
بزنند که از میان خاطرات شان با ربنا جور دیگری عجین 
شده اند. خواننده ها پا پیش گذاشتند تا این خاطره را نزد 
مردم بازس��ازی کنند، در این گیرو دار خواننده های پاپ 

گوی رقبت را از خواننده های سنتی ربودند اما...  
چنگیز حبیبیان ربناخوان شد

خیلی ها ربنا خواندند. از این میان می توان به اجرای ربنا 
توسط چنگیز حبیبیان اش��اره کرد. این خواننده سال ها 
پیش بنا به علاقه شخصی، ربنا را خوانده بود، درحالی که 
محمدرضا شجریان اعلام کرده بود این دعا، هدیه من به 
مردم ایران است و آن را بازخوانی نمی کنم و تلویزیون هم 
حق سپردن ربنا به خواننده های دیگر را ندارد، خبر رسید 
این دعا با صدای چنگیز حبیبیان از رس��انه ملی پخش 
می ش��ود.  البته حبیبیان این دعا را در سال های گذشته 
خوانده بود و قرار بود بسیار زودتر از اینها پخش شود اما این 
امکان بنا به دلایلی فراهم نشده بود تا این که امسال صدای 
او به خانه های روزه داران آمد و ربنایی دیگر شنیده شد. او 
در سال های گذشته خبر از اجرای این اثر داده بود اما گفته 
بود به دلیل احترامی که به استاد شجریان قائلم این دعا را 
جایی اجرا نمی کنم. اما از آن جایی که این کار به سفارش 
شبکه ۵ بود نتوانس��ت آن را برای خود نگه دارد و نسبت 
به پخش آن اق��دام کرد. برنامه »دم افط��ار« برنامه ای بود 
که میزبان ربنای این خواننده شد.  حبیبیان در این برنامه 

که قبل از افطار به روی آنتن می رود، به مدت پنج دقیقه 
ربنای پیش از افطار را برای بینندگان خواند و همچنین 
دقایقی به خواندن راز و نیاز متناسب با فضای این ایام در 

برنامه پرداخت. 
چنگیز حبیبیان متولد بهمن ماه  س��ال ۱۳۴۷ یکی از 
خوانندگان پاپ ایرانی است. او فعالیت خود را در  سال ۶۶ 
در رادیو معارف آغاز کرد و در س��ال ۷۰به مرکز موسیقی 
صدا و سیمای جمهوری اسلامی فرا خوانده شد. حبیبیان 
طی این چن��د  س��ال در برنامه ه��ای تلویزیونی حاضر 
نشده بود و پس از سال ها این س��کوت را شکست و وارد 
گود ش��د آن هم زمانی که در زمینه دعایی همچون ربنا 
در رسانه های عمومی احساس خلا می شد.  اما به گمان 

نمی رسد این خلا با این ربناها پر شود. 
چنگیز حبیبیان در این باره می گوید: من سال هاي سال 
مداحي ک��رده و قاري ق��رآن هم ب��وده ام و اگر فقط یک 
خواننده بودم درست نبود که وارد این حیطه از موسیقي 
شوم. اما با توجه به اینکه در سال هاي اخیر ربناهاي عجیب 
و غریبي از رادیو- تلویزیون پخش مي شد تصمیم گرفتم 
من نیز این دعا را اجرا کنم ولي هرگ��ز قصد ندارم مردم 
این اثر را با اثر اس��تاد ش��جریان قیاس کرده و آن را مورد 
قضاوت قرار دهن��د. اثري که محمدرضا ش��جریان اجرا 
کرده با استادي تمام خوانده ش��ده که هم قواعد صوتي 
در آن به خوبي رعایت ش��ده و هم قواعد قرآني. به عقیده 
من این اجرا، عنایت  الهي به استاد شجریان بوده و هرگز 
تکرار نخواهد شد. او در بخشی از سخنانش به دفاع از خود 
می پردازد و می گوید:  از آن جا که ربنای اس��تاد شجریان 
به هر دلیلي در این سال ها پخش نشد تصمیم گرفتم این 
دعا را در برنامه امسال بخوانم. ربناي استاد شجریان روحي 
ملکوتي دارد و هیچ کس نمي تواند آن را تکرار کند.  همین 
ویژگي هم باعث ش��ده ربنا مانند یک اثر ملي براي مردم 
مهم باشد. در اصل باید بگویم مُهر و امضاي استاد شجریان 

روي ربنا حک ش��ده و من هم اصلا جسارت نکرده ام که 
همان کار را اجرا کنم.  چنان که ربناي استاد ذبیحي نیز 
مهر و امضاي او را با خود یدک مي کشد و بسیاري از مردم 
که آن ربنا را هم ش��نیده اند آن را مثل اثر استاد شجریان 
مي ستایند. من ربنا را در گوشه مخالف سه گاه خوانده ام 
و با استفاده از نغمات موسیقي عربي اجرا کرده ام که هیچ 
ش��باهتي به ربناي استاد ش��جریان ندارد.  تنها شباهت 
این اجرا در گام آغازین آن اس��ت که من هم مثل اس��تاد 
شجریان از »سي به کار« آن را آغاز کرده ام. هنوز یک هفته 
از ماه رمضان نگذشته بود که همچنان اخباري درباره این 
دعاي محبوب ماه رمضان از گوش��ه و کنار ش��نیده شد. 
چنگیز حبیبیان نیز در انتها باز هم ضمن تاکید بر اینکه 
هیچ ادعایي نس��بت به اجراي دوباره این دعا ندارد و تنها 
کار دلي کرده اس��ت گفت:  گر صدایم در این برنامه زنده 
یاري کند ربنا – به ش��یوه خودم را- به صورت زنده اجرا 
خواهم کرد اما اگر صدایم یاري نکرد آن را به صورت پلي 

بک )لب خواني( اجرا مي کنم. 
 شاگرد به دنبال ردپای استاد

یکی دیگر از خواننده هایی که ربن��ا را اجرا کرد و اتفاقا 
صدای او از شبکه یک سیما در روزهای آغازین ماه رمضان 
پخش می شد، محمد فکار بود که مدعی است که شاگرد 
استاد شجریان است. او در پاسخ به این که آیا برای اجرای 
این اثر از استادش اجازه گرفته است یا خیر می گوید: فکر 
نمی کنم خواندن یکی دو آیه از قرآن مجید نیاز به اجازه از 

کسی داشته باشد. 
ابهت و حساس��یت این اثر به قدری است که هیچ یک 
از این خوانن��دگان نمی توانند ادعا کنند ک��ه عین اثر را 
خوانده اند و شاید یکی از اصلی ترین دلیلی که سراغ اجرای 
اصل آن نرفته اند، همین باشد که ایرادات شان نمود پیدا 
می کند. این خوانندگان معتقدند آنچه خوانده اند نه ربنای 

استاد شجریان، که الهام گرفته از آن است. 

این ربنا که در برنامه »ش��هر باران« ب��ا اجرای داریوش 
کاردان پخش می ش��د، پس از چند روز متوقف ش��د. در 
روز شانزدهم تیرماه نود و س��ه، درحالیکه بیش از هفت 
روز از توقف پخش ربنای خوانده شده توسط محمد فکار 
می گذش��ت، داریوش کاردان مجری برنامه ش��هرباران 
رمضان 9۳، انتقادات تند و صریحی نسبت به توقف این 
پخش داش��ت.  این انتقاد پس از سیل انبوه پیام ها مبنی 
بر دلیل عدم پخش این ربنا بود. داریوش کاردان در برنامه 
دوش��نبه ش��ب خود درحالی که مردم را رودر رو قلمداد 
می کرد با اظهار گلایه ای گفت:  خیلی از دوس��تان از ربنا 
سوال کرده بودند و گفته بودند چرا ربنایی که در برنامه تان 
پخش می ش��د دیگر پخش نمی ش��ود؟ در ج��واب این 
دوستان باید بگویم این ربنا چیزش نبود، یا لااقل ما فکر 
می کردیم چیزی اش نیست. ولی به ما گفتند این را پخش 
نکنید تا ما بررسی کنیم. هنوز هم دارند بررسی می کنند.  
ما اصلا نمی گوییم ک��ه بگویید قابل پخش نیس��ت. ما 
می گوییم این نتیجه بررسی را به ما بگویید. ربنا ۳ دقیقه 
است و آن را اگر ۵ بار گوش کنید می شود یک ربع! بیست 
نفر هم که در این شورا باشند و گوش کنند، بیست تا یک 
ربع حس��اب کنید. دیگر 9 روز که طول نمی کشد. فقط 
بگویید نه! هیچ اشکالی ندارد.  مگر قبل از این که این ربنا 
را بخوانند مردم چه جوری افطار می کردند؟ اصلا دعای 
افطار ربنا نیست. ربنا یک دعای زیباست که خواندن آن به 
مردم چسبیده است. دعای اصلی افطار چیزی دیگر است 
که با الهم لک ثم... آغاز می شود، ربنا دعایی است که مردم 

خوششان می آمده و ما هم خوشمان آمده است.  
از طرف��ی یکی از خوانن��دگان به نام حام��د زمانی که 
این گونه موارد یدی طولانی دارد، بیکار ننشست و او نیز 
به اجرای ربنا اقدام کرد تا از قافله ربنا  خوان ها عقب نماند 
اما هیچ کس این ربنا را نش��نید.  ش��اید هم شنیده شد و 
ش��نونده های وفادار به ربنای اس��تاد، خود را به نشنیدن 

زدند. 
یکی دیگر از این ربناها صدای نوجوان س��ید علیرضا 
موسوی قاری قرآن را با خود همراه داشت که به دلیل کم 
سن و سال بودن توانست مورد تأیید و تشویق برخی قرار 

بگیرد. 
 علیرضا افتخاري ربناخوانی دیگر

علیرض��ا افتخاري که حواش��ی اش بی��ش از خودش 
در عرصه موس��یقی حض��ور دارد، وقتی دی��د که بحث 
درخصوص ربنا بالا گرفته است، دراین خصوص می گوید:  
با گفت وگو گرفتن و طرح موضوع ربنا، این آقا )شجریان( را 
گنده نکنید. خواندن »ربنا« خیلي سخت نیست. خواندن 
یک سري از کارهاي ما از »ربنا« مشکل تر است.  ولي براي 
احترام باید کمي صبر کرد تا بع��د از مدتي -یک ماه، دو 
ماه، یک سال- اگر عمري باش��د، دوباره یک ربناي دیگر 
ضبط شود. من که از خدایم هس��ت که ربنا را بخوانم اما 
الان دعواست و وسط دعوا هم نمي شود نرخ تعیین کرد. با 

گذشت از این ایام این کار را انجام خواهم داد. 
این خواننده ربنا را آماده انتش��ار و پخش دارد و منتظر 

فرصت است تا از صندوقچه اش بیرون بکشد و رو کند. 
دست بالای دست استاد ربناخوان

می توان نشس��ت و منتظر این همه ادعا بود. اما آیا این 
ربناها می تواند جای آن همه خاطره و نوستالوژی را بگیرد؟ 
آیا می توان صدای اصلی خواننده یک اثر را از مردم گرفت 
و به زور صدایی جدید به خوردشان داد تا خاطره ای جعلی 

ساخت؟
گویا خواندن ربنا در میان خوانندگان مد ش��ده است 
و تا زمانی که اصل این اثر از رس��انه های عمومی کش��ور 
پخش نشود، همچنان باید منتظر اجرای آن با صداهای 
مختلف و جدید باشیم درحالی که مردم نسبت به ربنای 
اس��تاد ش��جریان موضع و تعصبی خاص دارند واین کار 
ربناخوان های جدید را سخت تر می کند. بهتر نیست به 
جای صرف این همه انرژی و هزینه از همان ربنای استاد 

محمدرضا شجریان استفاده شود؟ بهتر نیست؟

آرش گوران در گفت وگو با »شهروند« علت لغو کنسرت ارکستر فیلارمونیک را اعلام کرد

از سال 1358 که مناجات ربنای معروف محمدرضا شجریان ضبط شد و به گوش مردم رسید، تا امروز هیچ خواننده ای 
نتوانسته این اثر را به زیبایی اصل آن بازخوانی و اجرا کند. بماند که این مناجات طی سال های اخیر پخش نشد و به 
نظر می رسد قرار است همچنان پخش نش�ود اما آن چه مشهود است این است که تمامی خوانندگانی که این اثر را 

بازخوانی کرده اند، در ظاهر نیت خیر در این زمینه داشته اند!
این دعا در واقع، بخش اصلی ماه مبارک رمضان طی 30 و چند س�ال به جز 5 س�ال اخیر بوده است و با خاطره مردم 
عجین شده است. حذف یک باره آن از س�فره های افطار مردم کاملا غیرمنتظره بود. هر چند این دعا از رسانه های 
عمومی اجازه پخش نیافت، اما در اذهان مردم ماند و در خانه  ها و سر سفره های افطار همچنان شنیده شد و حتی به 
آهنگ انتظار موبایل ها و زنگ آنها بدل شد. اگرچه کنکاش درخصوص دعای ربنا کاری راحت است چرا که خواننده 
آن استاد آواز ایران است و جایگاه او در موسیقی ایران بر کسی پوشیده نیست، اما این که مردم مسلمان یک کشور 
اس�لامی چرا باید از دعایی که سالیان  س�ال جزو لاینفک روزهای عبادات شان بوده اس�ت صرفاً به جهت مواضع 
سیاسی خواننده آن محروم ش�وند بحث دیگری است. عدم پخش ربنا از رسانه های عمومی باعث شده تا برخی از 
خوانندگان بخواهند با اجرای این اثر به یاد ماندنی که حتی راغب مصطفی غلوش، قاری نامدار مصری نیز نتوانست از 

پس اجرای آن به جهت اوج آن بر آید، خود را محک بزنند. 

حقیقتا علاقه چندانی به 
تدریس ندارم و به این نظر معتقدم 
که در سکوت یک اثر موسیقایی 

را روی صحنه ببرم .  البته به 
این موضوع واقفم که تدریس 

ویژگی ها و خصلت های خودش را 
دارد، اگر چیزی را در دست داشته 

باشم از آموختنش به دیگران 
دریغ نخواهم کرد


